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Van de Redactie
Twee bekende leden van het HGB zijn jongstleden april overleden. Secretaris Hilda 
Reijm-Helder en Cees de Waal. Hilda is bij verschillende gelegenheden uitvoerig her-
dacht. De redactie voegt daar graag de herinnering aan haar aandeel in de opzet en uit-
voering van de oorlogsherinneringen in 2020 aan toe. Samen met haar echtgenoot Arie 
heeft zij de belangrijke provinciale subsidie voor onze activiteiten binnengehaald. Wij 
zullen haar warme belangstelling voor DNS node missen.

Erelid van het HGB, Cees de Waal had een bijzondere band met de redactie. Behalve 
dat hij de redactie graag voorzag van, soms dringende tips voor onderwerpen om over te 
schrijven, was hij waarschijnlijk ook onze meest kritische lezer. Kleine onvolkomenhe-
den, verkeerd gespelde namen, onjuiste jaartallen en dergelijke werden steevast gecorri-
geerd en meestal ook afgedrukt in de rubriek ‘Reacties van lezers’. CdW, zoals hij ter re-
dactie bekend stond, zal gemist worden om zijn betrokkenheid en fenomenaal geheugen.

Ons zomernummer gaat weer de volle breedte en diepte in die de geschiedenis van de 
Beemster biedt. Toch beginnen we met een niet-Beemsters onderwerp: de geschiedenis 
van de Noord-Hollandse historische verenigingen. Loes Knijn, die een afstudeerscriptie 
over dit onderwerp schreef, vatte haar bevindingen samen in een artikel voor ‘Oneindig 
Noord-Holland’. Hoewel de belangstelling voor lokale geschiedenis aanzienlijk is, te 
oordelen naar het aantal leden van dit soort verenigingen, zakt de animo voor bestuurs-
functies en andere vrijwilligersfuncties toch langzaam weg. Dit artikel is een wake up 
call voor actievelingen. Gelukkig heeft het bestuur van het HGB er twee nieuwe leden 
bij: Ron Geerlings en Rob de Vries. In dit nummer maakt u kennis met hen.

Veel verder terug in de geschiedenis is de bespreking van de alleroudste kaart van de nog 
vochtige Beemster polder waarop de wegen al staan ingetekend maar de kavels nog niet. Theo 
Molenaar ontdekte dat er molens op voorkomen die op latere kaarten afwezig zijn. Hebben die 
molens werkelijk bestaan? Archeologische verkenning zou daarop een antwoord kunnen geven.

Linda Koopman vertelt over een intussen vergeten economische inkomstenbron van de 
Beemster: de houtproductie. Verlucht met bijzondere foto’s van restanten van houtwal-
len, hakhout, geriefbosjes en een advertentie voor een 19e-eeuwse houtveiling krijgen we 
zicht op de oorspronkelijk grote betekenis van hout in het dagelijks leven.

Ook uit het huidige bewustzijn verdwenen is het tiendrecht, een oeroude belasting van 10% 
van de opbrengsten van de landbouwoogst of jonggeboren vee. Ger Ernsting beschrijft de 
grondslagen van deze belasting en de ontwikkeling daarvan in de Beemster, tot en met de 
afschaffing in tweede helft van de 19e eeuw. U leert daaruit wat krijtende tienden waren. 

Onze bijna vaste gastschrijver Jack Otsen voerde de laatste onderwerptip van CdW uit 
door een eerder gepubliceerd artikel te bewerken over een echte multinationale onder-
neming die haar oorsprong in Middenbeemster had. Had u ooit van Paramelt gehoord? 
Nee? Dan zal ook het geboortepand van dit bedrijf u verrassen.

Tot slot een kijkje onder de Middenweg in Middenbeemster, de grofste en snelste ‘archeolo-
gische’ operatie ooit in de polder. En een boekbespreking van een filatelistische jubileumuit-
gave van de Purmerender Postzegel Ruilclub. De Beemster speelt een rol daarin.
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De historie van de historische vereniging

Veel steden en dorpen in Nederland hebben hun eigen historische vereniging. Alleen 
al in de provincie Noord-Holland zijn meer dan 100 historisch gerelateerde vereni-
gingen te vinden. De eerste historische verenigingen werden vanaf het eind van de 
negentiende eeuw opgericht. Vaak ontstonden deze initiatieven uit de behoefte om de 
geschiedenis van een stad of dorp te onderzoeken en te behouden voor de toekomst.

Loes Knijn 

Kronieken en annalen

Ver voor de oprichting van historische 
verenigingen, waren er al historisch geïn-
teresseerden die zich bezig hielden met 
de geschiedenis van een bepaalde stad of 
streek. Dit betrof vaak plaatselijke nota-
belen die de lokale of regionale geschie-
denis opschreven voor het nageslacht 
in de vorm van een kroniek. Kronieken 

en annalen worden al duizenden jaren 
geschreven en vormen zeker voor de 
middeleeuwse geschiedenis een belang-
rijke bron. In deze kronieken werden de 
gebeurtenissen van een volk of een regio 
op beknopte en chronologische wijze 
beschreven. De Annalen van de abdij van 
Egmond (1110-1205) en de Rijmkroniek 
van Melis Stoke (1280-1305) zijn voor de 
regio Holland een belangrijke bron.

Eerste pagina uit de Rijmkroniek van Melis Stoke (Manuscript A, 14e eeuw) Wikimedia.
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Stedelijke verenigingen

Vanaf de tweede helft van de negentiende 
eeuw begonnen historisch geïnteresseer-
den zich te formeren in groepen en ont-
stonden de eerste historische verenigin-
gen. Een belangrijke ontwikkeling die 
op hetzelfde moment speelde, was de 
ontwikkeling van de monumentenzorg. 
Tot circa 1850 was er sprake van een 
impulsief restauratiebeleid met weinig 
historisch besef. Vanaf de eeuwwisseling 
werden steeds meer burgers zich bewust 
van de monumentale gebouwen in hun 
omgeving en begonnen zich actief in te 
zetten om deze gebouwen te beschermen. 
Veel historische verenigingen zijn met 
een soortgelijk doel opgericht. 

In 1859 werd in Dordrecht het eerste ini-
tiatief genomen om een historische ver-
eniging op te richten. Deze vereniging 
kwam uiteindelijk niet van de grond. In 
1861 werd de Vereeniging tot beoefening 
van de geschiedenis der stad ’s-Graven-

hage opgericht in Den Haag. Deze kleine 
vereniging werd in 1890 vervangen door 
een nieuwe en nog altijd bestaande ver-
eniging Die Haghe. Vanaf die tijd wer-
den er meerdere historische verenigin-
gen opgericht: Amstelodamum in 1900, 
Haerlem in 1901 en Oud-Leiden in 1902. 

In West-Friesland ontstonden eveneens 
de eerste historische verenigingen aan 
het begin van de twintigste eeuw. Teken-
leraar Johann Christiaan Kerkmeijer 
meende dat de stad Hoorn een histori-
sche vereniging nodig had die het behoud 
van monumenten als hoofdtaak zou krij-
gen. Nadat de belangstelling onder het 
publiek gepeild werd en deze groter was 
dan verwacht, kon in 1917 Vereniging 
Oud Hoorn worden opgericht.

Lokale geschiedenis op het platteland 

Ook op het platteland kwam er steeds meer 
aandacht voor de plaatselijke geschiede-
nis. Veel schoolhoofden en predikanten 
hielden zich bezig met hun eigen dorps-
geschiedenis. Uit interesse voor het ver-
leden beschreven ze het dorpsleven van 
vroegere tijden. Vaak maakten ze daarbij 
gebruik van de plaatselijke archieven. 
Gelijktijdig met de dorpsgeschiedenissen 
verschenen er meer wetenschappelijke 
werken van voornamelijk archivarissen 
en rechtshistorici. Anders dan de onder-
wijzers en predikanten, beperkte hun 
onderzoek zich meestal tot het bestuur 
van een dorp.
Vijf jaar na de oprichting van Vereni-
ging Oud Hoorn kreeg ook de regio 
West-Friesland haar eigen historische 
vereniging. Na een voordrachtavond 
over de West-Friese taal en cultuur, 
bleek er een grote belangstelling te zijn 
voor het in ere houden van de West-
Friese identiteit. In 1924 werd het ini-
tiatief genomen tot oprichting van het 
Westfries Genootschap.

Een belangrijke voortrekker op het gebied van monu-
mentenzorg was de Maastrichtse cultuurhistoricus 
Victor de Stuers (1843-1916).                 Wikimedia.
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De omslag

De groei van het aantal verenigingen aan 
het begin van de twintigste eeuw ging 
niet gepaard met een bloeiend vereni-
gingsleven. De algemene trend binnen 
historische verenigingen laat in de jaren 
voor en tijdens de Tweede Wereldoorlog 
een duidelijke daling van ledenaantallen 
zien. De lokale geschiedschrijving had 
een nieuwe invalshoek nodig om nieuwe 
leden te werven: de heemkunde.
Heemkunde is een benadering binnen 
de lokale geschiedschrijving waarbij de 
geschiedenis van de stad en voornamelijk 
het platteland gecombineerd werd met 

folklore, dialect en natuur. Deze benade-
ring werd grotendeels beïnvloed door de 
opkomst van de nationaal-socialistische 
ideologie waarin opvattingen over bloed 
en bodem een belangrijke rol spelen.

Ook geschiedschrijvers die minder achter 
de nationaal-socialistische ideeën ston-
den, waren enthousiast over deze nieuwe 
benadering binnen de geschiedschrijving. 
Het behoud en de continuïteit van tradi-
ties was daarbij zeer belangrijk. De heem-
kundige benadering binnen de geschied-
schrijving kreeg uiteindelijk in de jaren 
veertig en vijftig vooral in Noord-Brabant 
en Limburg voet aan de grond

Het verloop van het ledenaantal van Vereniging Oud Hoorn en het Westfries Genootschap vanaf de oprichting 
tot heden

Sterke stijging

Na de Tweede Wereldoorlog ontstond 
er meer belangstelling voor regionale 
geschiedenis. Er kwamen vanaf de twee-
de helft van de jaren zestig ook steeds 
meer historische verenigingen bij. In de 
jaren 70 telde Nederland 128 lokale en 
regionale historische verenigingen. In 

1985 waren dit er ongeveer 540 en 1995 
verdrievoudigde dit aantal in 1500 his-
torische verenigingen. Deze groei werd 
deels beïnvloed door ondersteunende 
instellingen, zoals het Gelders Oudheid-
kundig Contact. Deze instellingen ont-
wikkelden hun eigen handleidingen en 
organiseerden cursussen en werkgroepen 
voor (nieuwe) historische verenigingen.
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Door de invloed van gemeentelijke her-
indelingen nam het aantal verenigingen 
nog verder toe en werd de concurrentie 
met bestaande verenigingen groter. Veel 
kleine dorpen werden onderdeel van een 
grotere gemeente. Ze gaven als reac-
tie gestalte aan de historische identiteit 
van hun eigen dorp in de vorm van een 
historische vereniging. Ten tijde van de 
Gemeentewet van 1851 bestond Neder-
land uit 1200 gemeenten, in 1975 is 
dit aantal gedaald tot 900 en op 1 janu-
ari 2019 had Nederland 355 gemeenten. 
Steeds meer dorpen werden onderdeel 
van een grotere gemeente en richtten hun 
eigen historische vereniging op. 
De Historische Kring Ursem is een goed 
voorbeeld van een vereniging die na een 
herindeling is opgericht. De gemeente 
Ursem werd na een gemeentelijke herin-
deling onderdeel van de nieuwe gemeente 
Wester-Koggenland, samen met Berk-
hout, Avenhorn en Oudendijk. Deze her-
indeling vond plaats op 1 januari 1979. 
Anderhalf jaar later werd in Ursem de 
Historische Kring opgericht.  
 
Dreiging van buitenaf

De sterke stijging in het aantal historische 
verenigingen is ook te verklaren door snel-
le maatschappelijke veranderingen. Het 
Nederlandse landschap werd soms letter-

lijk op de schop genomen door herverkave-
ling, wegenaanleg, afbraak en het verdwij-
nen van oude gewoontes en gebruiken. De 
geschiedenis dreigde naar de achtergrond 
te verdwijnen en dat was voor veel men-
sen reden om deze geschiedenis actief te 
onderzoeken en te beschermen. 
Een goed voorbeeld van een historische 
vereniging die werd opgericht na een 
ingrijpende stedelijke verbouwing in de 
jaren zestig is de Vereniging Historisch 
Purmerend. Purmerend werd in de jaren 
zestig aangewezen als groeikern om het 
woningtekort in Amsterdam te kunnen 
oplossen. Vele historische gebouwen, 
monumenten en straten verdwenen, om 
plaats te maken voor nieuwe woningen. 
In reactie daarop werd in 1971 Vereniging 
Historisch Purmerend opgericht.  
Door de dreiging van herverkaveling of 
de aanleg van wegen, werden historische 
verenigingen vaak meer actiegericht. 
Vereniging Oud Enkhuizen begon zich 
bijvoorbeeld na de Tweede Wereldoorlog 
actiever te bemoeien met het restaura-
tiebeleid. De houding naar de gemeente 
toe werd kritischer. De vereniging had op 
sommige momenten meer weg van een 
actiegroep. Toen de burgemeester van 
Enkhuizen een weg wilde aanleggen en 
daarmee enkele monumenten wilde slo-
pen, kwam de vereniging in actie. De weg 
is er nooit gekomen. 

Stadswandeling ‘Wat zou ik vroeger willen worden’, geschiedenisles op locatie, Vereniging Oud Hoorn
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Meer vrije tijd

Na de Tweede Wereldoorlog kregen 
mensen meer vrije tijd. Het aantal uren 
vrijetijdsbesteding steeg in de jaren zes-
tig en zeventig aanzienlijk, waardoor 
mensen meer tijd konden besteden aan 
bijvoorbeeld historische verenigingen. 
Rond 1955 had de gemiddelde Nederlan-
der ongeveer 24 uur per week vrije tijd. 
In 1962 steeg dit aantal naar 29 uur in 
de week.  Na de introductie van de vrije 
zaterdag voor werknemers is dit aantal 
in 1975 gestegen tot 46 uur in de week. 
Daarnaast steeg ook de reële koopkracht 
per vrij uur, waardoor mensen meer geld 
hadden om aan vrijetijdsbezigheden te 
besteden.

Getuige de vele geïnteresseerden die in 
de jaren zeventig en tachtig lid werden 
van een historische vereniging, nam 
de historische belangstelling onder de 
bevolking toe. Steeds meer mensen gin-
gen zelf op onderzoek uit en bezochten 
de plaatselijke archieven. Archiefdien-
sten en historische verenigingen spron-
gen in dit gat en verzorgden steeds meer 
cursussen in oud schrift en genealo-

gie. Tegelijkertijd ontstonden er door 
de professionalisering van het gebied 
ook nieuwe instellingen die een bege-
leidende en ondersteunende rol gingen 
spelen bij de beoefening van regionale 
geschiedenis. In Noord-Brabant werd 
bijvoorbeeld een begeleider regionale 
geschiedbeoefening aangesteld.

Nieuwe uitdagingen

Tegenwoordig hebben veel historische 
verenigingen te maken met dalende 
ledenaantallen. Deze ontwikkeling zien 
we ook bij sportclubs en politieke partij-
en. Veel Nederlanders binden zich niet 
meer aan een vereniging of club, maar 
geven de voorkeur aan individuele en 
vrijblijvende activiteiten. Hoe kunnen 
verenigingen de leden bereiken en aan 
zich blijven binden? Moeten historische 
verenigingen professionaliseren net als 
andere publieke instellingen? Moeten 
ze een toekomstvisie formuleren; inves-
teren in jeugdactiviteiten? Of creatieve 
manieren bedenken om geschiedenis 
aan de man te brengen? Dat zijn de 
nieuwe uitdagingen in de eenentwintig-
ste eeuw. 

Dit artikel is gebaseerd op de masterscriptie ‘Vroeger was dat dus allemaal anders’ De veranderende historische 
cultuur binnen historische verenigingen in West-Friesland, 2019 door Loes Knijn. Eerder gepubliceerd op de 
website 'Oneindig Noord-Holland

De geschiedenis van het HGB is bij de 
lezers van dit blad in grote lijnen wel 
bekend. De kern van onze vereniging 
werd in 1936 gevormd door de behoefte 
aan een cultureel-(natuur)historisch 
maandblad, De Schouwschuit, en de wil 
om in het jaar van het 325-jarig bestaan 
van de droge Beemster tot een perma-
nente tentoonstelling van voorwerpen 
uit de geschiedenis van de polder te 
komen. Het ‘Beemster museum’ werd 

Historisch Genootschap ‘J.A. Leeghwater’ werd Historisch Genootschap Beemster

in 1937 geopend en is door de inspan-
ningen van vele bestuurders uitgegroeid 
tot het Betje Wolff Museum en Agra-
risch Museum Westerhem zoals we dat 
nu kennen. Twee hoofden der Beemster 
scholen moeten genoemd worden: Ger-
rit Köhne en Wim Porte, beiden (met 
anderen) oprichters van de vereniging.

Vooral de zorg voor wat aanvankelijk 
‘Huize Betje Wolff’ heette, later Betje 
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Wolff Museum, bepaalde het karakter 
van de vereniging. Alle aandacht ging 
uit naar het verwerven en jarenlang res-
taureren van het pand waar de schrijf-
ster Betje Wolff eind 18e eeuw woonde 
en schreef. De almaar groeiende col-
lectie voorwerpen, documenten, afbeel-
dingen en boeken werd beheerd door 
een kleine groep actieve bestuurders, 
later om praktische redenen opgedeeld 
in verschillende afdelingen met ieder 
hun eigen ‘staf’. Vreemd genoeg leek 
ledenwerving min of meer bijzaak; sub-
sidies voor de monumenten waren veel 
belangrijker dan lidmaatschapsgelden. 
Vermoedelijk is dit ook de reden dat 
de ontwikkeling van het ledental maar 
sporadisch was te reconstrueren. Pas 
in de nieuwe eeuw werd daar beter op 
gelet en dan zien we ook een duidelijke 
toename. Met nu zo’n 600 leden op een 
inwoneraantal van iets meer dan 10.000 
van wat tot 1 januari 2022 de zelfstan-
dige gemeente Beemster was, is de  his-
torische belangstelling van de moderne 
Beemsterlingen bepaald niet slecht te 
noemen. Of is het vooral affiniteit met 

beide musea? Meer problemen hebben 
we met het vinden van mensen die zich 
willen binden aan activiteiten in ver-
enigingsverband. De door Loes Knijn 
genoemde individualiseringstrend 
doet zich bij ons voor als vergrijzing 
van de bestuurders en vrijwilligers en 
navenante moeite om nieuwe actieve-
lingen te vinden.

Zo heeft iedere historische vereniging 
haar eigen ontstaansgeschiedenis, maar 
er zijn maar weinig verenigingen met 
een eigen museum, laat staan twee. De 
actieve zorg voor het behoud van een 
eigen cultuur-historische identiteit zon-
der lokaal chauvinisme vraagt om het 
uitdragen van die boodschap. Via de 
musea, o.a. door middel van educatieve 
schoolprojecten, maar ook door het ver-
enigingsblad, lezingen en een website. 
De modernste ‘sociale media’ zouden 
bemenst moeten worden door de jongste 
generaties. Hier doet zich spanning voor 
tussen serieuze geschiedenis en modern 
entertainment. Ligt daar de toekomst 
van ons verleden?   (V.F.)
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Twee nieuwe enthousiaste bestuursleden van 
het Historisch Genootschap Beemster

Een intervieuw met Corrie Beemsterboer-Köhne, foto's: Johan de Jong

Op de jaarvergadering van 31 maart 2022 werden Ron Geerlings en Rob de Vries al 
geïntroduceerd, nu volgt een nadere kennismaking.
Zowel Ron als Rob hebben hun roots in de Beemster en zijn daaraan verknocht. Ze 
zijn opgegroeid in Middenbeemster, zijn technisch geschoold en wonen ieder sinds een 
aantal jaren in een prachtig monumentaal pand. Ron Geerlings woont in De Rijp en 
Rob de Vries in  Noordbeemster.
Met hun affiniteit voor historie, monumenten en het landschap in hun omgeving wil-
len ze graag een steentje bijdragen aan het bestuur van onze vereniging.

We gaan op bezoek bij Ron Geerlings en Marja Out in De Rijp

Sinds acht jaar wonen zij in hun inmiddels prachtig gerestaureerde 17e-eeuwse huis 
‘De Arend’ in de Rechtestraat 78. 

Ron: “Ik ben 58 jaar geleden geboren in Monnickendam. Toen ik zes weken oud was zijn 
mijn ouders verhuisd naar Middenbeemster. Mijn vader ging als bouwkundige werken bij 
de technische dienst van Beemster. Ons gezin telde zes kinderen, zes jongens, en ik ben 
de vierde in de rij. We waren katholiek en ik zat op de lagere school in Westbeemster. Als 
jochie had ik vriendjes op de boerderijen. Eerst spelenderwijs, werken op de boerderij, in 
het hooi, in de aardappelen, in de bollen en op de kaasfabriek. Dat deden we toen allemaal. 
Opgegroeid met de ruimte, de vergezichten en ook de geuren van het land die je vooral 
ruikt als het mistig is. Dat heb ik wel gemist toen ik de Beemster uit was. 
Mijn vader had vanuit zijn werk te maken met het HGB. Toen de boerderij van Piet 
Smit in 2000 werd gerestaureerd en museum werd, is mijn vader vrijwilliger gewor-
den. Hij vond dat ontzettend leuk. Vorig jaar is hij op 88-jarige leeftijd overleden. De 
interesse voor monumenten is mij met de paplepel ingegeven. Mijn ouders waren cul-
tuurliefhebbers en wij werden als kinderen al meegenomen naar musea. Na de MAVO 
in Middenbeemster ben ik de technische lerarenopleiding gaan doen. In 1988 ben ik als 
docent begonnen op de LTS in Amsterdam - Oost. Ik gaf toen autotechniek. 

Ron Geerlings en Rob de Vries
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In 1999 ben ik naar de 
technische school in Alk-
maar gegaan aan de Ber-
gerweg, dat is nu OSG 
Willem Blaeu en ik geef 
daar nog steeds techniek. 
Daarnaast werk ik voor 
de Algemene Onderwijs-
vakbond, dat is zelfs het 
grootste deel van mijn 
baan.
Voordat we acht jaar 
geleden naar De Rijp 
kwamen, hebben we in 
Alkmaar gewoond in een 
oud pand uit 1880. Hollandse Renaissance en dat hebben we ook helemaal gerestau-
reerd. Een mooie plek maar bijna geen tuin. Onze zoon ging de deur uit en toen hebben 
we dit monument gekocht dat van binnen heel erg vervallen was. We wilden eigenlijk 
naar de Beemster, maar het was moeilijk om een heel leuk huis te vinden. 
Het huis was nog slechter dan we aanvankelijk dachten en het heeft bijna drie jaar vrije tijd 
gekost om het te restaureren, maar we hebben er geen spijt van. Ik heb goed contact met 
de historische vereniging hier in De Rijp. Ons huis heeft uitgebreid in hun blad gestaan.
Maar omdat ik me Beemsterling voel en het me aanspreekt dat enthousiaste vrijwilligers 
zich bekommeren om de prachtige monumenten en alles wat daarbij hoort heb ik geko-

zen voor het bestuur van het HGB. Ik 
heb gewoon passie voor monumen-
ten. Ik vind dat je er met elkaar voor 
moet zorgen dat het behouden blijft 
en ook dat je dat op een toegankelijke 
manier onder de aandacht brengt. Ons 
huis heeft wel een link met de Beem-
ster. Het is rond 1650 gebouwd voor 
een walvisreder. Er zijn vele bewo-
ners geweest, en een van de bewoners 
van dit huis was dominee Vredenduin. 
Dat was rond 1780. In dezelfde tijd 
woonden Betje Wolff en Aagje Deken 
hier in de Rechtestraat. Het is goed 
mogelijk dat ze hier weleens op de 
thee zijn geweest. 
Een andere voormalige bewoner van dit 
pand is de bekende restauratie-architect 
Cornelis de Jong. Hij begon in het pand 
hiernaast zijn architectenbureau en 
woonde hier. Dat was in de ’50-er jaren 
en hij heeft de buitenkant van dit eeu-
wenoude pand gerestaureerd.” 
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Ons tweede nieuwe bestuurslid, 

Rob de Vries, woont sinds vijf jaar in de eeuwenoude stolp ‘Tijdverblijf’, Middenweg 
50  in Noordbeemster. Het is een provinciaal monument. 
De boerderij  is gebouwd in 1667 en in 1995/1996 verbouwd en gerestaureerd o.l.v. 
architect Cornelis de Jong. Het wordt in tweeën bewoond en Rob woont met zijn vrouw 
Judith en hun twee zoons in het achtergedeelte. Voor woont Harry Muhren, molenaar 
van de Nachtegaal.

Rob: “Ik ben in 1967 geboren in Middenbeemster. Ik kom uit een groot gezin, acht 
kinderen, vijf meiden en drie jongens. Met mijn tweelingzus zijn wij de jongsten van 
het gezin.
Mijn vader werkte als chauffeur bij transportbedrijf Schoenmaker, dat zat toen tus-
sen drogist Anneke Jonker en Santhé in. Mijn moeder werkte in het Heerenhuis als 
serveerster, schoonmaakster, wat dan ook. Ik ben 
van huis uit Nederlands Hervormd, maar nu niet 
meer praktiserend. Ik zat op de Bamestra school, 
nu De Blauwe Morgenster. Op de lagere school 
speelde ik met Rens Tol, de jongste zoon van 
Henk en Rietje Tol en dan kwam ik daar in de 
tuin, vroeger het Kerkebuurtje, en liepen we zo 
door naar de tuin van Betje Wolff. We speelden 
op het pleintje voor de kerk, bij de brandweer-
kazerne, nu Onder de Linden. We zaten in het 
A-Fordje van de familie Tol en in het koetshuis 
van het museum stond een oud rijtuig en daarin 
zaten we te fantaseren hoe je ermee door de pol-
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der kon rijden. Dat vormt wel je herin-
neringen en het spreekt me nog altijd aan. 
Het sfeertje en het plekje. Pas veel later 
ontdekte ik dat mijn moeder ook nog in 
het Kerkebuurtje heeft gewoond. Na de 
lagere school ging ik naar de MAVO en ik 
voetbalde bij SV Beemster. We verloren 
altijd, dat was gebruikelijk. Eerst 3-0, dan 
is het zo 10-0. Evengoed een leuke tijd 
gehad. Uiteindelijk ben ik gaan hardlo-
pen. Toen de MTS in Hoorn en de HTS 
in Alkmaar. Na mijn studie heb ik jaren-
lang bij bureaus gewerkt die voor ProRail de treinbeveiligingsinstallaties leveren, 
o.a. het aansturen van seinen, wissels en overwegen. Sinds 2008 werk ik voor mezelf. 
Aanvankelijk woonden we in Alkmaar en Opmeer, maar toen de Beemster in 1999 
Werelderfgoed was geworden, dachten we als we ooit een keer terug willen naar de 
Beemster moeten we dat nu doen, anders wordt het waarschijnlijk te duur. We koch-
ten een huis in Zuidoostbeemster, in een buurtje achter Dijt. Daar hebben we 17 jaar 
gewoond en daar miste ik wel het uitzicht. Vanuit het raam zag ik alleen blik en stenen. 
En toen de Zuidoost zo begon te groeien begon ik het Beemstergevoel wel erg kwijt 
te raken. De infrastructuur met al die bebouwing is er niet op ingericht. 

We zijn  gaan rondkijken en sinds vijf 
jaar wonen we hier in Noordbeemster. 
Hier heb je de ruimte om je heen, zie je 
de dijk, de West, het land. Het is stiller 
en de lucht is schoner heb ik het idee. En 
ik ben vogelaar en er vliegt en leeft hier 
van alles. Een prachtige plek.  Ik ben al 
jarenlang lid van het HGB. Vorig jaar was 
er een bijeenkomst waarvoor ongeveer 
tien mensen van buiten het HGB bestuur 
waren uitgenodigd om eens te brainstor-
men over een mogelijke nieuwe koers die 
het HGB zou kunnen gaan varen. Dat vond 
ik interessant en toen heb ik me opgege-
ven. Ik heb vroeger ook in het bestuur 
van de BeeJee gezeten, vrijwilligerswerk 
zit wel in mijn bloed. Ook vanuit mijn 
werk heb ik bestuursfuncties en nu kwam 
er een plekje vrij, zodat ik hier tijd voor 
heb. Ik kies bewust voor het HGB om het 
historische aspect. Misschien kunnen we 
wat meer samen doen met de omringende 
historische verenigingen. Ik ga me eerst 
oriënteren.”
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Oudste kaart van ingepolderde Beemster?
Theo Molenaar

De kaart wordt toegeschreven aan Gerrit 
Dirkszoon Langedijk die omstreeks 1561 
in Alkmaar werd geboren en overleed in 
1624, ook te Alkmaar. Gerrit was gehuwd 
met Aafje Cornelis. Samen kregen zij 
meerdere kinderen, waarvan er vier vrij 
jong overleden.
Gerrit was net als zijn vader landmeter en 
tevens lakenkoper, het gezin was redelijk 
welvarend.
In het jaar 1608 was het Beemstermeer in 
zijn geheel dichtgevroren, waarschijnlijk 
heeft hij toen zijn metingen gedaan, waar-
onder misschien ook een aantal diepteme-
tingen. De kaart geeft de situatie weer van 
na de tweede droogmaling, waarschijnlijk 
na de zomer van 1611. Opvallend is dat 

op deze kaart de kavelverdeling nog niet is 
toegepast. Deze kavelverloting was zoals 
u weet op 13 juli 1612 op het slot te Pur-
merend. Nog opvallender is dat er op deze 

Het moest er een keer van komen dat ze mij zouden strikken een stukje te schrijven; 
ik hoop dat jullie het interessant vinden. Het gaat over een kaart die ik 'vond' in de 
Kroniek van de Beemster ('Geschiedenis van de bemaling' door G.H. Keunen, blz. 8), 
u weet wel dat grote bruine boek dat net niet staand in de meeste boekenkasten past. 
Het Nationaal Archief in Den Haag bezit de kaart en hij is te vinden onder nummer 
2599 in de collectie van Johannes Hingman. Het formaat van de originele kaart is  
ongeveer 60x70 centimeter en hij is in kleur! Ik wijs u graag op wat bijzonderheden.

kaart een aantal molens staan die je op  
latere kaarten niet meer terug vindt, zoals 
bijvoorbeeld de vier Purmerender molens 
(zie afbeelding 1) en eigenlijk bijna alle 
vrij onbekende Avenhorner molens (zie 
afbeelding 3). Ook de groep Havermeer-
der molens, die uit vier molens bestond, 
is op de latere kaarten niet meer terug te 
vinden (zie afbeelding 4) dat is toch bij-
zonder of niet?
Verder zie je de Spijkerboorder molens aan 
het begin van de Zuiderweg (Westdijk) en 
de twee Schermerhorner molens en ook de 
twee Hobreder molens (zie de pijltjes).
Ik was heel blij om in het bezit te komen 
van een scan van deze kaart, die de situ-
atie weergeeft van net na de inpoldering, 
want daarover zijn eigenlijk geen kaar-
ten. Natuurlijk zijn er meer kaarten uit die  
periode, alleen zijn die allemaal van na de 
verloting. Verder merk ik op dat de stijl van 
het maken van de kaart ook bijzonder en 
herkenbaar is. Gerrit heeft overigens meer 
kaarten gemaakt.
Als ik u nieuwsgierig heb gemaakt naar de 
molens in de Beemster dan zou ik zeker 
eens gaan kijken op de site Poldersporen.nl
Daar vindt u veel info en niet alleen over 
molens... Wist u trouwens al dat er heel 
veel fotoʼs te zien zijn op de site van het 
HGB? Die verwijst namelijk naar de HGB 
database (zie historischgenootschapbeem-
ster.nl dan Afdelingen en dan Beemstererf-
goed en dan Beeldbank). 
Weet u dat ook weer...

Afb. 1. Purmerender molens (West en Oost)

Schouwschuit juli 2022.indd   12 26-6-2022   19:44:56



12 13

Afb. 2. Kaart toegeschreven aan Gerrit Dirkszoon Langedijk, vermoedelijke datering 1611

Afb. 3. Avenhorner molens (West en Oost) Afb. 4. Kruisoorder molens en Havermeerder molens
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Hakhout in de Beemster.
Linda Koopman

Vooral in de 19e en het begin van de 
20ste eeuw werd regelmatig in de Pur-
merender Courant en het Algemeen 
Weekblad de openbare verkoop van 
partijen hakhout in de Beemster aange-
kondigd. Deze advertenties geven inte-
ressante informatie over een verdwenen 
bedrijfstak die eeuwenlang in de Beem-
ster heeft bestaan. Uit notariële akten 
uit die tijd kunnen we een beeld krijgen 
hoe en waar die verkopen plaatsvonden. 

De teelt en het gebruik van hakhout.

Het gebruik van hakhout is al eeuwenoud. 
Dat is niet verwonderlijk, als je bedenkt 

dat hout voor veel doeleinden geschikt is. 
Het kan worden gebruikt als warmtebron, 
het stoken van ovens, om stallen en hui-
zen te bouwen, om gebruiksvoorwerpen 
van te maken en als boerengeriefhout om 
hekken en afscheidingen aan te geven etc. 
Het hout dat men nodig had kwam voor 
het grootste deel uit de directe omgeving, 
maar met de toename van de bevolking 
veranderde dat langzaam en werden daar 
van overheidswege regels aan gesteld. 
Omdat de belangen groter werden en 
er niet altijd op een juiste manier werd 
gekapt, werd in juli 1684 een ordonnantie 
van Willem Hendrik, prins van Oranje, en 
de Raden van Holland, Zeeland en West-
Friesland verspreid, die al bekend was 
als een eerdere uitgave uit de 16e eeuw, 
vanwege ‟de groote ongeregeltheden die 
gebeuren … binnen de Houtvesterije”. 
Hierin werden forse boetes gesteld op het 
hakken of afhouwen van ‟dorre Boomen' 
en 'groen wassent Hout als eijken, bercken 
&c … in de Bosschen en Wildernissen”.
De verschillende houtsoorten gedijen niet 
allemaal even makkelijk in een polder.  
Door de kleiachtige en vochtige bodem 
doen vooral inheemse soorten als wil-
gen, essen en elzen het goed en dat zijn 
ook de soorten die in de Beemster nu 

Volgens de advertenties vonden de houtvei-
lingen voornamelijk in januari en februari 
plaats, meestal op de locatie waar het hout 
gekapt of geoogst werd, en altijd ‘ten over-
staan van’ een notaris.
Het aanbod werd meestal als ‘hakhout’ of 
‘houtgewas’ omschreven, maar soms wor-
den ze ook takken, slietenhout, bomen, 
boomstammen en kapspaanders genoemd. 
Ook werden de houtsoorten vaak genoemd. 
De meest voorkomende soorten waren es, 
iep en wilg, die over de hele polder veel 
voorkwamen. Slechts enkele keren werd 
ook eiken-, beuken-, kastanje- of vrucht-
bomenhout aangeboden. Om aan te geven 
waarvoor het hout gebruikt kon worden 
vermelden sommige advertenties ook 
waarvoor het aangeboden hout het meest 
geschikt was; dan sprak men bijvoorbeeld 
van ‘brandhout’, ‘paalhout’ of ’werkhout‘. 
Maar onbeantwoord blijven vragen over 
eventuele andere plaatsen waar hout werd 
verkocht en wie de kopers waren. En is er 
nog iets van die houtteelt terug te vinden in 
het huidige landschap?

Aankondiging van een houtverkoop bij Boschrijk aan 
de Jisperweg, 10-1-1868
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nog veelvuldig worden aangetroffen als 
erfbeplanting of kleine bospercelen. Het 
zijn ook de soorten die het meest worden 
genoemd in de advertenties. Doorgaans 
werden deze bomen eens in de drie tot 
twaalf jaar gekapt in de wintermaanden, 
voordat de sapstroom in het voorjaar weer 
op gang komt. Alleen aan de voet van de 
bomen liet men enkele ‘spaartelgen’ zit-
ten; de zogenaamde ‘stoven’, kregen weer 
drie of meer jaren de gelegenheid om uit 
te groeien. Als de bomen uitgeput waren, 
ruimde men de overgebleven wortelblok-
ken op.
Door hun verschillende eigenschappen is 
iedere houtsoort geschikt voor specifieke 
toepassingen. Zo werd essenhakhout veel 
verwerkt in landbouwgereedschappen, 
huishoudelijke voorwerpen en de wagen- 
en stoelenmakerij; ook stalpalen waar vee 
aan werd gebonden zijn ervan gemaakt. 
De buigzame wilgentenen werden 
gebruikt voor vlechtwerk als manden, 
maar ze werden ook als bindmateriaal 
toegepast, bijvoorbeeld om gemaaid riet 
te bundelen. Elzen zijn goed tegen water 

bestand en dus geschikt voor waterwer-
ken als beschoeiingen. 
Van iepenhout vervaardigde men voor-
namelijk meubels. Deze boom werd in 
de Beemster lange tijd langs de wegen 
geplant omdat ze minder last hebben van 
de harde wind.
Eiken, beuken en kastanjes groeien vooral 
op hogere, meer zandige gronden. Toch 
kwamen ze vanouds ook in de polder 
voor, bijvoorbeeld bij opritten van wegen, 
op erven van boerderijen en in tuinen van 
buitenplaatsen, dus op hoger liggende 
gronden in de polder. Deze zware hout-
soorten werden in de bouw van huizen, 
het interieur van buitenplaatsen en kerken 
en hekwerk verwerkt. De schors van kas-
tanjes leverde ook run op, waarmee leer 
werd gelooid.

Bospercelen in de Beemster.

In de gevonden advertenties worden ook 
bepaalde bospercelen genoemd. Zo wer-
den jaarlijkse oproepen gedaan om naar 
het ‘Kerkebosch’ en de voormalige buiten-

Keuren in het Placaet ende Ordonnantie...uitgevaardigd door ‘Syne Hoogheydt Wilhem Henrick’, 1684
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plaats Vredenburg te komen. Aan de hand 
van stafkaarten, kadasterkaarten van 1811 
– 1832 en de bijbehorende Oorspronke-
lijke Aanwijzende Tafels (OAT), waarin 
ook het gebruik van de percelen werd 
geregistreerd, zijn de genoemde locaties 
op te zoeken. Ze liggen in het zuidoos-
ten van de polder aan het Zuiderpad. Ook 
in een bosperceel aan de Nekkerweg en 
in de achter de hofstede Boschrijk aan 
de Jisperweg gelegen bosjes hield men 
jaarlijks houtveilingen. Aangezien deze 
locaties ieder jaar veel hout opleverden, 
kan je hier spreken van een commerciële 
houtteelt, omdat duidelijk blijkt dat de 
hoeveelheid gekapt bos zo groot was, dat 

de eigenaar hier voor een deel een brood-
winning van maakte. Het OAT geeft, naast 
gebouwen, boomgaarden, moestuinen 
en wei- en bouwlanden, meer percelen 
‘bosch (tot vermaak)’ aan in de Beemster, 
bijvoorbeeld in de tuinen van de grotere 
buitens aan de Volgerweg onder andere 
bij Welgelegen, Volgerwijk, Kromhout, 
Meerenberg en Rustenhoven. Ook bij de 
Leeuwenplaats aan de Rijperweg stonden 
twee percelen als bos aangemerkt. Ik heb 
slechts enkele advertenties van houtver-
kopingen bij Volgerwijk, Beemsterlust 
en Zwaansvliet gevonden. Het gaat dan 
meestal om de verkoop van zwaardere 
houtsoorten als iep, eik, kastanje en beuk. 

Notatie van de houtopbrengst van Vredenburgh, archief van de familie Alewijn, 18e eeuw

De buigzame wilgentakken zijn geschikt voor vlechtwerk, Hobrederlaan
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Een enkele keer werden kopers uitgeno-
digd naar een boerderij te komen; alleen 
bij Landlust (Volgerweg) en Koningsberg 
(Middenweg) was de verkoop kennelijk 
een advertentie waard.
Jaarlijks kondigt een advertentie een hout-
verkoop 'aan de Zuiderweg bij de Nekker-
weg' aan. In die gevallen zou het om gesnoeid 
hout uit de wegbeplanting kunnen gaan.

Houtveilingen

Aangezien notarissen deze houtveilingen 
organiseerden zijn er veel aktes van deze 
verkopen bewaard gebleven. Voor dit artikel 
zijn akten van notarissen uit de Beemster uit 
de maanden december tot en met februari 
vanaf 1800 en om de 25 jaar geraadpleegd.
Het valt daarbij meteen op, dat er veel 
meer hakhoutveilingen zijn gehouden 
dan er in kranten worden aangekondigd, 
ook bij boerderijen waar volgens het OAT 
geen sprake geweest kan zijn van speci-
aal aangeplante bosjes. Het daar aange-
boden hout is meestal van wilgen, elzen 
en essen afkomstig. Het is aannemelijk 

dat dit voornamelijk afkomstig was van 
de houtsingels rond erven, moestuinen en 
boomgaarden uit de omgeving, omdat die 
vooral uit deze houtsoorten bestonden. De 
hoeves waar die veilingen plaatvonden 
lagen verspreid over de hele polder, onder 
andere aan de Middenweg (De Grote en 
De Kleine Bijenkorf, Beemsters Wapen), 
de Hobrederweg (Odessa), de Oostdijk 
(Belvliet) en aan de Westdijk (Panhuis). 
Maar er zullen ongetwijfeld meer hout-
veilingen bij boerderijen zijn gehouden 
dan uit deze steekproef blijkt.
De veilingakten beginnen altijd met het 
vermelden van de opdrachtgever voor 
de te houden verkoop. Aanvankelijk 
was dat de eigenaar van de buitenplaats 
of hoeve of diens zaakwaarnemer. In de 
loop van de 19e eeuw blijken steeds meer 
eigenaren een bosperceel te hebben ver-
huurd of verkocht aan derden. Dit waren 
zowel boeren als warmoeziers, arbeiders, 
timmerlieden of houthandelaars uit de 
regio. Zo werden in 1854 de onroerende 
goederen van Trijntje Pan, eigenaresse 
van Zwaansvliet, in delen verkocht en 

Al aan het begin van de 19e eeuw staan deze (gerief)bosjes bij de boerderijen langs de Zuiddijk als zodanig te 
boek in het kadaster
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opgesplitst. De gemachtigde van Johan-
nes Gerrit Schumacher, dan eigenaar van 
het voormalige buiten Vredenburg, ver-
huurde twee jaar later een perceel bos aan 
het Zuiderpad voor drie jaar aan Corne-
lis Fabritius, koopman in Purmerend; de 
huur bedroeg ƒ 200,- per jaar. In de voor-
waarden stond dat de huurder verplicht 
was alle opgaande bomen en andere 
houtgewassen, benevens de stoelen (= 
wortelblokken) van het hakhout te rooien 
en de grond te zuiveren en om te werken. 
Enkele maanden later heeft Cornelis het 
geruimde iepen-, eiken- en beukenhout 
in drie veilingen voor bijna f 1000,- ver-
kocht. Voor de veilingen begonnen, wer-
den eerst de voorwaarden voorgelezen. 
De meest voorkomende zijn:
1  Het gebodene wordt voetsoots verkocht, 

dat wil zeggen, door de koper gezien of 
ongezien, zoals het in percelen is gesor-
teerd en verdeeld en in de staat waarin 
het verkeert.

2  De koper betaalt 2,5 % opgeld over de 
koopsom om de veiling- en registratie-
kosten te vergoeden.

3  Het gekochte hout moet voor een 
bepaalde datum opgehaald worden. 
Blijft de koper in gebreke, dan moet hij 
een boete ten bate van de armen van de 
Beemster betalen.

4  De veiling geschiedt bij opbod.

Meestal werd het hout gekapt aangebo-
den, maar het komt ook voor dat de koper 

het hout zelf moet oogsten. In dat geval 
werden er extra voorwaarden gesteld; 
naast een datum waarop het gekochte 
hout gekapt en afgevoerd moest zijn, wer-
den dan de boetes vermeld als men tijdens 
deze werkzaamheden schade toebracht 
aan de nog aanwezige bomen.
Sommige notarissen lieten alleen het lot-
nummer en de opbrengst van het hout 
noteren, anderen vermeldden ook de hout-
soorten en de naam en woonplaats van de 
kopers. De omschrijving van de kavels 
hout was dan ook gevarieerd: stammen, 
takken(bossen), topenden, wortelblok-
ken, kapspaanders, vaak per houtsoort 
gesorteerd, of hakhout, brandhout en zelfs 
hout.
De kopers van het hakhout uit de Beem-
ster kwamen overal vandaan. De zware 
houtsoorten werden vooral verkocht aan 
bewoners van omringende dorpen en ste-
den, terwijl boeren en handwerkers uit de 
directe omgeving vooral afkwamen op het 
essen-, elzen- en wilgenhout. Het is aan-
nemelijk dat het zware hout vooral door 
houthandelaren en timmerlieden werd 
gekocht, maar verder onderzoek naar de 
beroepen van deze kopers zou hierover 
meer informatie kunnen geven.
Het brandhout, snoeihout, de takken en 
de kapspaanders waren voor iedereen 
van belang aangezien ze niet alleen voor 
brandstof zorgden in woningen, maar ook 
de ovens van bakkers, smeden, etc. ermee 
werden gestookt.

Fragment van de akte van een veiling van hakhout op Belvliet t.v.v. Albert Scheringa, 4 februari 1857
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De afname van het gebruik van hakhout

Aan het eind van de 19e eeuw nam het 
aantal houtveilingen af. Met de opkomst 
van andere energiebronnen als olie en 
gas en de externe fabricage van de in 
het boerenbedrijf en het huishouden 
gebruikte voorwerpen zoals gereedschap-
pen, emmers, etc. werd hakhout steeds 
minder belangrijk, met als gevolg dat de 
commerciële hakhoutteelt steeds minder 
opbracht. Als gevolg hiervan werden bos-
percelen niet meer onderhouden en zijn ze 
voor een groot deel verdwenen. Zo nam 
bijvoorbeeld het aantal bospercelen achter 
Boschrijk na 1875 geleidelijk af totdat ze 
in 1950 volledig waren omgezet in wei-
landen.
In moeilijke tijden is er nog sprake 
geweest van een opleving van de teelt, 
zoals in de oorlogsjaren.  J. Th. Westhoff 
noteerde in De directe mogelijkheden der 
werkverschaffing uit 1938, dat de werkge-
legenheid in de winter kon worden uitge-

breid met het winnen der boschproducten: 
in opgaand bos zou 7 dagen, in hakhout 2 
dagen en in griendhout 40 dagen arbeid 
per jaar per ha. voor de exploitatie nodig 
zijn.

Huidige bosjes en bospercelen

Het is interessant om na te gaan of er in 
het Beemster landschap nog veel herin-
nert aan die oude hakhoutcultuur. Aan de 
noordwestzijde van het Zuiderpad zijn 
nog enkele grotere bospercelen met hak-
hout te zien. Ze zijn rond 1900 aangelegd. 
In de winter wordt dit hout nog steeds 
gekapt en op de oude wijze tussen twee rij-
en palen opgeslagen. De bossen van ver-
maak bij de resterende buitenplaatsen zijn 
in de loop der jaren verdwenen. Ook veel 
geriefbosjes bij boerderijen zijn geruimd, 
maar sommige in het OAT als bosje geno-
teerde perceeltjes blijken er nog te zijn, al 
zijn ze soms gereduceerd tot boomsingels 
rond een schuur, stal of parkeerplaats. De 

Vanouds werd zo'n kaveltje op het erf met hakhout geplant voor eigen gebruik, Westdijk, Beemster
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boomsingels rond boerderijen zijn opval-
lend vaak geheel of gedeeltelijk behou-
den gebleven, misschien omdat ze ook de 
functie van vee- en windkering hebben en 
materiaal voor eigen gebruik opleveren. 
Het hakhout is goed te herkennen, omdat 
de stoven in veel gevallen zijn uitgegroeid 
tot meerstammige bomen en het meestal 
elzen en essen betreft. 
Aan het eind van de winter zie je op veel 
erven bossen hakhout liggen; daar wordt 
het houtgewas nog steeds onderhouden. 
Sinds de zeventiger jaren van de vorige 
eeuw is er meer aandacht voor hakhout-

percelen, wat resulteerde in meerdere uit-
gaven over de houtteelt. Onderzoeken naar 
de flora en fauna op deze plaatsen laten 
zien dat hierin grote verschillen bestaan, 
omdat licht, temperatuur en vochtgehalte 
tijdens de groei- en kapcyclus verandert. 
Planten als klimop, braam en wilde kam-
perfoelie zullen de eerste jaren na de kap 
tot bloei komen, terwijl kruiden als honds-
draf, grote brandnetel en rietgras het langst 
standhouden bij toenemende schaduw. 
Vier jaar na de houtkap is de soortenrijk-
dom van de kruidlaag het grootst.
De hakcyclus heeft ook grote invloed op 
de vogelsoorten. Na de kap beperkt het 
aantal soorten zich tot vogels als de heg-
genmus, die van meer open landschap-
pen houdt en zijn voedsel in de struik- 
en kruidlaag vindt. Zodra de struiken en 
bomen uitgroeien verschijnen de tjiftjaf, 
fitis en winterkoning en steeds vaker grote 
bonte spechten. Pas na enkele jaren ves-
tigen er zich ook soorten als houtduiven 
en andere typische bosvogels. Het relatief 
grote aantal insecten en ongewervelden als Uitgegroeide stoven in het bos aan het Zuiderpad

Hakhout werd tussen twee rijen palen op het erf opge-
slagen

Uitgegroeide stoof in een houtsingel rond een schuur, 
Zuiderweg, Beemster
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Ook snoeihout van fruitbomen werd geveild, Westdijk, Beemster
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duizendpoten in deze bosjes is opvallend, wat 
de vogelstand natuurlijk ook bevordert.
De groeiende aandacht voor de cultuur-his-
torische achtergrond van landschapselemen-
ten als hakhoutbosjes heeft geleid tot onder-
zoeksrapporten en uitgaven, die provincie, 

gemeenten en natuurbeschermingsorgani-
saties gebruiken om huidige eigenaren over 
zorgvuldig beheer van de erfbeplantingen te 
informeren. Het hakhoutbos zal echter nooit 
meer in de mate van vroeger tijden terugkeren; 
daarvoor is het onderhoud te werkintensief.
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2 Mei 1945. Ooggetuigenverslag van de eerste 
voedseldropping in de Beemster
Mevrouw Nel Karabinis-Houtman1

Een frisse morgen. De hemel is strak blauw, doch langs de horizon drijven grote wolk-
gevaarten, die zich nu en dan samenpakken en het zonlicht op haar reis naar de aarde 
onderscheppen.

Eenieder is bezig met zijn werk en alles is 
rustig. Ikzelf ben bezig met het tellen der 
melkbonnen van Marrees. Plotseling merkt 
Smidt op, dat er achter de directeurswoning 
naar het Z.O. wordt gewezen. Direct is onze 
nieuwsgierigheid gewekt en lopen we allen 
naar het raam en kijken of we ook iets kun-
nen ontdekken en ja daar boven de bomen 
van de Jisperweg ter hoogte van P.C. van 
Meurs, zien we enkele donkere streepjes 
ongeveer ter lengte van een sigaar, die zich 
langzaam in Noordelijke richting bewegen. 
Vliegtuigen en nog wel zeer laag. Dat was 
iets bijzonders, daar moesten we meer van 
weten natuurlijk.

Zo vlug mogelijk probeerden we buiten te 
komen, van alle kanten kwamen echter reeds 
mensen. Uit het laboratorium, van achter de 
fabriek, overal weg. In een minimum van tijd 
stond het gehele personeel buiten in afwach-
ting  van de dingen die komen zouden. De 
vliegtuigen die nu over de Rijperweg geko-
men waren, draaiden bij en vlogen verder 
in Westelijke richting iets naar het Noor-
den. Hierop volgde een ren  naar de over-
kant van de weg, waardoor we een prachtig 
gezicht er op hadden. Het was dan ook een 
gehele drukte. Tien toestellen kwamen daar 
uiterst langzaam, majestueus aangedreven. 
Het was buitengewoon indrukwekkend. Er 
werden reeds allerlei veronderstellingen 
gedaan. Misschien gingen ze wel pakketten 
uitgooien, in Alkmaar, misschien hadden 
ze het reeds gedaan in Amsterdam. Er was 
er echter niet één bij die het kon weten, de 
machtige machines vlogen ongestoord ver-

der. Je kon ze nog heel ver zien. Er werd nog 
even nagepraat over dit wonderlijk gebeu-
ren, maar niemand die wist wat het beteken-
de, er werden slechts gissingen gemaakt.

Aangezien het koud was liepen Henny en 
ik terug naar het kantoor en zouden weer 
met werken beginnen. Toevallig kijkt Hen-
ny even achter uit het raam en daar zien 
we een nieuwe ploeg aankomen. Wij zijn 
direct weer naar buiten gevlogen, want dat 
was veel te mooi om er ook maar iets van 
te missen. De vliegtuigen kozen dezelfde 
richting als de eersten, alleen vlogen ze 
wat verder langs ons heen, zodat we ze 
niet zo mooi konden bekijken. Ze waren 
nog niet eens in de verte verdwenen of er 
werd reeds een nieuwe groep gesignaleerd. 
Er kwam helemaal een opgewonden stem-
ming. Iedere keer doken er nieuwe ploegjes 
aan de horizon op, die allen de hier hierbo-
ven beschreven route volgden. Het zag er 
naar uit dat er voorlopig nog geen einde zou 
komen. Vlug heb ik onze jassen even opge-
haald, want het viel toch niet mee buiten. 
Er arriveerde een melkwagen aan de fabriek 
en de meeste personeelsleden moesten weer 
aan het werk, wat nu niet met buitengewone 
zin geschiedde. Het was zo mooi en men 
was in spanning. Onder het werk hield men 
tersluiks de toestellen in het oog.

Daar kwam weer een groepje. Opvallend 
was echter, dat het van koers veranderde. 
Het kwam recht op ons aan. Je trilde van 
opgewondenheid. Drie grote bommenwer-
pers dreunden daar vlak over je hoofd heen. 
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Wat moet het een machtig gevoel zijn om 
daar in te zitten en vanuit de hoogte neer te 
kijken op de wereld en haar bewoners. Enke-
le vooruitstrevende personen (de machinist) 
waren reeds op de fabriek geklommen. Ze 
woven naar de piloten, die wij vanaf de 
grond niet zien konden, die op hun beurt 
terugwoven, wat een gewaarwording.

Hierna volgden meerdere toestellen, die 
allemaal op ons afkwamen. Ondertussen 
had het halve personeel het voorbeeld van 
de machinist gevolgd, zodat het op het dak 

een hele drukte was. Opeens ontdekten we 
drie toestellen, die nog veel lager vlogen dan 
de overigens. We stonden op de brug van de 
fabriek en zagen die zo op ons af komen. 
Voor de bomen moesten ze zich optrekken 
om er overheen te komen. Ze vlogen vlak 
over ons heen. Een machtig gedreun. Een 
gedraai van de schroeven. Ze zijn toch nog 
te vlug voorbij om er alles van te zien. Ont-
zettend grote toestellen, reuze vogels gelijk.
Nauwelijks waren ze voorbij of er werden 
alweer nieuwe groepen gesignaleerd. Je 
moest haast overal tegelijk kijken. Deze 

waren zuidelijker. Dus alle-
maal weer op een ren naar 
achter de fabriek. Wij lie-
pen met enkele anderen naar 
achter het schuurtje. Deze 
machines waren van een 
geheel ander type. Enkele 
hadden rood wit blauw op 
de romp en allen hadden een 
oranje staart. Steeds volgden 
er meer, er scheen geen einde 
aan te komen.

Plotseling zag een, dat er iets 
uit één der vliegtuigen gegooid 
werd. Wij trokken ons iets 
terug, want stel je voor, dat 
je aanstonds een doos of kist 
op je hoofd kreeg. Mies(?) 
(boven op de fabriek had zij 
[haar] witte laboratoriumjas 
uitgetrokken en daar zwaaide 
ze mee als een vredesvlag). En 
prompt kwam er iets. Ik zag 
duidelijk, dat er twee dozen 
(in de lucht leken het precies 
sigarenkistjes) naar beneden 
gegooid werden.

1  Overleden in 2019, werkte op melkfabriek ‘De Tijd’ aan de Rijperweg en schreef dit verslag in potlood, nu bewaard in 
de collectie van het HGB. Alie Vis-Best transcribeerde de tekst. Zie ook de Nieuwe kroniek van de Beemster (2012) 
onder 2 mei 1945. Operatie Manna werd uitgevoerd door de Britse en Amerikaanse luchtmachten; volgens Wikipedia 
vlogen er boven Noord-Holland Amerikaanse B-17 bommenwerpers.

Tekening Henk Tol
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Tiendrecht in de Beemster: ‘een onaangename last’
Ger Ernsting

Wie grond bezat in de Beemster werd in het verleden geconfronteerd met een eeuwen-
oude, bijzondere belasting: het tiendrecht. Het tiendrecht is het recht van een heer om 
het tiende deel van de oogst of van jonggeboren vee op te eisen. Het tiendrecht is van 
kerkelijke oorsprong en vinden we al terug in het Oude Testament.1

De heffing van tienden

De tienden werden geheven over het gewas dat op een perceel geteeld werd. De eigenaar 
of pachter van de grond was tiendplichtig.  Aan wie moest hij die belasting betalen? Dat 
waren van oudsher de geestelijke of grafelijke gezagsdragers in een bepaald gebied, 

de daadwerkelijke inning van de 
gelden (of goederen) besteedden ze 
doorgaans uit. Het was gebruikelijk 
dat er een bijeenkomst georgani-
seerd werd waarop het recht om de 
belasting te innen onder notarieel 
toezicht bij opbod verpacht werd, 
meestal voor de duur van een jaar.

Men maakte bij de tienden onderscheid tussen grove tienden, smalle (of kleine) tienden 
en krijtende tienden. 
•  Onder grove tienden verstond men die op tarwe, rogge, haver, gerst, boekweit, vlas en 

hennep-, lijn- en koolzaad, raapzaad, mosterdzaad en ander rond- en platzaad, gewassen 
die in schoven op het veld stonden. De eigenaar van het gewas nodigde de pachter van de 
tienden uit en die ‘ontfermde’ zich over de eerste schoof en vervolgens de tiende of elfde, 
enzovoort. Vaak  vond direct daarna ter plekke  een verkoop plaats van deze schoven.

Canon van Neder-
land: Het tiende 
deel van de oogst 
was meestal bestemd 
voor de tiendheer. 
Oorspronkelijk een 
kerk, klooster of 
kerkelijke instelling 
zoals het kapittel 
of proosdij van de 
Plechelmuskerk van 
Oldenzaal 

(foto: fotoverzame-
ling Gerrit Welberg).
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•   Bij smalle tienden ging het om belas-
ting die geheven werd op radijs, kool, 
uien, appelen, peren, noten en derge-
lijke vruchten – op wat wij groente en 
fruit noemen. 

•   Krijtende tienden werden geheven 
op de productie van dieren: kalveren, 
lammeren, kuikens, maar ook melk, 
eieren, wol, bijenzwermen en honing.

Krijtende tienden speelden in Holland 
na de reformatie geen rol van betekenis2  
en zijn in de Beemster nooit geheven. 
Ook grasland viel buiten deze belasting-
heffing. 

Nieuwe gewassen, zoals de aardappel 
die pas in de 18e eeuw volksvoedsel 
werd, vormden een probleem voor de 
belastinginner. Ze waren niet omschre-
ven als tiendplichtig, dus weken land-

bouwers uit van gewassen waarover 
tiendbelasting betaald moest worden 
naar de teelt van aardappelen. Dat was 
niet de bedoeling en in 1734 brachten 
de Staten van Holland en Westfriesland 
ook de aardappel onder het tiendrecht.

Het tiendrecht was een omstreden 
belasting. Tijdens de Bataafse Repu-
bliek (1795-1806) werd gesproken over 
afschaffing, maar daar kwam het toen 
uiteindelijk niet van. Toch werd het 
tiendrecht steeds meer gezien als een 
vorm van uitbuiting. Immers, de belas-
tingheffer profiteerde wel van een gro-
tere oogst zonder bij te dragen aan de 
kosten zoals de kosten van grondverbe-
tering. Het tiendrecht werkte aldus rem-
mend op de ontwikkeling van de akker- 
en tuinbouw, en werd uiteindelijk bij 
wet afgeschaft in 1907.

De betaling van de tienden (Pieter Brueghel de Jonge, 1618).
Het is overigens de vraag of deze benaming correct is. Een andere benaming voor dit schilderij is ‘The Village 
Lawyer’. De persoon achter het bureau draagt een advocatenmuts, de belastinginning vond meestal niet in 
een dergelijke omgeving plaats en het papierwerk en de tassen op het bureau zien eruit als die voor verzoeken 
en decreten. Op het schilderij zijn ook boeren te zien die in de rij staan met geschenken zoals kippen en eieren 
om de advocaat te plezieren, wat een veel voorkomend verschijnsel was, terwijl tienden doorgaans in graan 
werden voldaan
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Tiendrecht in de Beemster

We gaan terug in de tijd. Met de Her-
vorming in de 16e eeuw en de Opstand, 
waarbij de Spaanse koning Filips II werd 
afgezworen, veranderde veel – maar voor 
veel tienden veranderde alleen de eigenaar. 
De belastingrechten (tienden) van de laat-
ste graaf van Holland, Philips II, kwamen 
in het bezit van de Staten van Holland en 
West-Friesland. 
Ze werden verkocht aan wie het maar kon 
betalen en de opbrengsten droegen bij aan 
de oorlog met Spanje. De tienden van de 
Rooms-Katholieke geestelijkheid werden 
geconfisqueerd en gebruikt ter ondersteu-
ning van de Gereformeerde godsdienst.

In 1607 werd octrooi verkregen tot droog-
making van het Beemstermeer. Enige jaren 
later werd, na een zware noordwester storm 
en dijkdoorbraak, door de Staten van Hol-
land en West-Friesland een aanvulling op 
het octrooi verleend. In die aanvulling 
werd gedurende 24 jaar vrijstelling van 
tienden toegezegd.3

Daar werden kennelijk nog een paar jaar 
aan toegevoegd, want pas op de 5e juli 

1640 tekenden dijkgraaf Dirck van Os 
(de jongere) en twee hoogheemraden in 
de Rekenkamer der Domeinen (ook wel 
Grafelijkheids Rekenkamer genoemd) het 
besluit dat ingaande 1644 het tiendrecht 
geëffectueerd zou worden.  
De dienst der Domeinen realiseerde deze 
belastingheffing door hem te verpachten. 
Wie het meest bood, kreeg het recht op de 
inning van tienden. De dienst bepaalde ook 
dat met terugwerkende kracht over 1643 tien-
den geheven mochten worden, op basis van 
een schatting van de oogst in het jaar 1644.4

Belastingheffing leidt bijna altijd tot onte-
vredenheid en onenigheid en dat gebeurde 
ook bij de heffing van de tienden. Zo was 
het onduidelijk welke gronden en gewas-
sen voor deze belasting nou precies in aan-
merking kwamen. In 1679 stelde de Reken-
kamer dat het nooit haar bedoeling was 
geweest om tiend te heffen over tuinen bij 
hofsteden en woningen waar ‘moescruyt’ 
voor eigen gebruik geteeld werd. Maar 
andere ‘gronden’ waar bonen, erwten, uien, 
kool, peen of ander moeskruid – of wat 
voor moeskruid door kon gaan – gekweekt 
werd, waren wel tiendplichtig. 

De 21 blokken tienden van 
de Beemster; de kaart is 
vervaardigd omstreeks 
1720

Waterlands archief, Beeld-
bank WAT001019975
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Tiendblokken

De Rekenkamer der Domeinen organi-
seerde de verpachting van de tiend-belas-
ting in de Beemster door de polder te ver-
delen in ‘tiendblokken’. Een kaart uit ca. 
1720 laat zien dat er 21 van die blokken 
waren, meest bij elkaar gelegen percelen. 
Blok 1 was gelegen tussen Neckerweg, 
Volgerweg en ringdijk en omvatte dus 
de Tuinhoek en blok 21 was gelegen in 
Noord Beemster tussen ringdijk en het 
Westmeyserpad (thans Vrouwenweg).

Het recht om daar de tienden te innen kon 
gekocht worden van de Rekenkamer. Vaak 
werden die rechten daarna weer doorver-
kocht. In de notariële archieven vinden 
we de aktes terug. Zo kocht Gillis Coy-
mans (1691-1757), hoogheemraad van de 
Beemster, er twee – het 17e en 18e blok 
tienden – voor een bedrag van ƒ  2300,-.5

Handel
Er werd veel gehandeld in tienden. Velen 
zagen er een goede investering in en dat 
ging tijdens en na de Bataafse Republiek 
gewoon door. In 1803 werden 16 van de 21 
tiendblokken – blok 1-14, blok 16 en blok 
19 – gekocht van de dienst der Domeinen 
door de Alkmaarder Mr. J. Baron du Tour 
voor ƒ 2607,-.6 
Het 15e en 20e blok bleken in 1809 het 
eigendom te zijn van Margaretha Jacoba 
Warin, weduwe van de heer Jacob Ger-
ritsz Hooft (1742-1795) en het 21e blok 
was toen van Mr. François Gallis (1777-
1841), secretaris van het gemeente- en 
polderbestuur.7 De blokken 17 en 18 kwa-
men na het overlijden van Gillis Coymans 
in 1757 via zijn erven uiteindelijk terecht 
bij Cornelis Groen, landman wonend in 
de Beemster.
Op 27 april 1832 kwam het eigendom van 
bovengenoemde 16 tiendblokken naar de 
Beemster, naar de landbouwer Jan Kooij 
(1773-1839). In het kantoor van nota-

ris Samuel Anthony de Moraaz in Alk-
maar boden meerdere gegadigden op de 
tiendblokken die door de voogden van de 
minderjarige Jonkheer Gerard Martijn du 
Tour te koop werden aangeboden.
Na opbod en afslag en in combinatie 
kocht Jan Kooij de 16 tiendblokken voor 
een bedrag van ƒ  3545,-.8 
In 1839 overleed Jan Kooij; zijn echtge-
note Grietje Volkers de Vries erfde de 16 
blokken, die zij elk jaar verpachtte. Zo 
ook op 12 juli 1842, via haar zoon hoog-
heemraad Arie Kooij als gevolmachtig-
de van zijn moeder. In de notariële acte 
worden de vruchten genoemd waarover 
tiend geheven wordt: ‘tarwe, rogge, gerst, 
haver, en bonen, die gehakt en geschoofd 
zullen worden, en van erwten, raapzaad, 
koolzaad, mostaardzaad, vlas, hennip, 
en allerlei rond- en platzaad’. Het gaat 
daarbij niet om de tiende schoof (10%) 
maar om de dertiende schoof (7.7%). Het 
verpachten bracht in totaal fl. 116,75 op.9 
Na de dood van Grietje Volkers de Vries 
in 1854 werden de 16 blokken op 2-11 
1854 uit de nalatenschap verkocht aan W. 
Zadijts, H. de Goede, D. Kooij en J. Kooij 
voor ƒ 4988,-.10  

Einde van het tiendrecht in de Beemster

Het Burgerlijk Wetboek van 1838 bracht 
een verandering. Daarin werden tienden 
afkoopbaar gemaakt11; het wetboek bevat-
te bovendien richtlijnen voor het bepalen 
van het afkoopbedrag. Twintig jaar later, 
in 1857, ontvingen de Beemster ingelan-
den een circulaire van het Waterschap 
Beemster. De strekking daarvan was dat 
dijkgraaf en heemraden in hun vergade-
ring van 23 april 1857 besloten hadden 
om het recht tot het heffen van tienden 
van de tegenwoordige recht hebbers aan 
te kopen, om daarna ‘de eigenaars der 
landerijen in de gelegenheid te stellen om 
zichzelf van die onaangename last vrij te 
kopen’.12 
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Burgemeester C. Hartog kwam met de 
tiendeigenaren overeen voor welk bedrag 
ze hun tiendblokken van de hand konden 
doen.
En zo zat het viertal dat de 16 bloktien-
den uit de nalatenschap van de weduwe 
van Jan Kooij had gekocht, op 9 juni 1857 
tegenover Klaas Brantjes (de dijkgraaf 
van het Waterschap Beemster) en Henrik 
Carbasius (secretaris) aan wie zij de 16 
tiendblokken voor ƒ 6925, 825 verkoch-
ten.  Diezelfde dag nog kochten dijkgraaf 
en secretaris blok 20 van Pieter Keetbaas 
en Mürk Mürksz de Vries voor fl. 1100,- 
en de blokken 15, 17 en 18 van Corne-
lis Groen voor ƒ 5600,-. Vier dagen later 
verwisselde ook blok 21 van eigenaar; 
Adriana Geertruida Heyboom, weduwe 
van Mr. François Gallis, kreeg er ƒ 000,- 
voor. Het Waterschap Beemster heeft dan 
voor de 21 blokken in totaal ƒ 4625, 825 
betaald.13 
De kosten van de vrijkoop-actie werden 
door het Waterschap op de landeigenaren 
verhaald.  Daarom staat in de circulaire 
ook vermeld wat bezitters van bouwland, 
van warmoeziersgrond en van grasland 
gedurende 9 jaar aan het Waterschap 
moeten betalen. Op een lijst die het Water-
schap heeft vervaardigd staan de grondei-
genaren met hun oppervlak aan grond in 
elk van de drie categorieën; 344 grond-

eigenaren hebben in totaal 6475 bunder 
grond in bezit, verdeeld over 120,5 bun-
der bouwland, ruim 83 bunder warmoe-
ziersgrond en 6271 bunder grasland.

Eigenaren van grasland betaalden geen 
tienden en hoefden per bunder slechts 15 
cent per jaar aan het Waterschap te beta-
len. Als ze dat ineens deden dan hadden 
ze daarmee de mogelijkheid gekregen om 
hun grasland in bouwland te veranderen 
om gewassen te telen waarvoor vroeger 
tiend betaald moest worden. 
Voor bouwland dat in het voorgaande jaar 
met tiendplichtige gewassen was beteeld 
moest per jaar tien gulden per bunder 
betaald worden. Eigenaren van warmoe-
ziersgronden moeten per jaar slechts één 
gulden per bunder aan het Waterschap 
betalen. Wie in één keer betaalde kreeg 
korting: voor bouwland moest de eige-
naar ƒ 75,- per bunder betalen, voor war-
moeziersgrond ƒ  7,50 en voor grasland 
ƒ 1,125.14

De lijst werd ter inzage gelegd in het huis 
der gemeente. De grondeigenaren kregen 
met de circulaire ook een biljet toege-
stuurd waarop ze aan moesten geven of 
ze ineens zouden betalen – en daarmee 
onmiddellijk vrijstelling van tienden 
verkrijgen – of dat ze het verschuldigde 
bedrag uitsmeerden over 9 jaar. 

Warmoezier Jan Ernsting, eigenaar 
van ruim 4 bunder land in tiendblok 
1, geeft aan het bedrag over 9 jaar te 
willen verdelen
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Niet alle grondeigenaars hadden meege-
daan. Dat volgt uit een staat die Henrik 
Carbasius een jaar later heeft opgemaakt. 
Het Waterschap, dat alle tienden had 
opgekocht, bleef zitten met bijna 2 bunder 
bouwland, 11 bunder warmoeziersgrond 
en 2063 bunder grasland. Daar had het 
Waterschap dus het tiendrecht over en dat 
heeft ze voor ƒ 1611, 96 verkregen, zijnde 
het verschil tussen inkomsten ontvangen 

  100 mud tarwe,  100 mud bruine bonen
  132 mud Rogge,  2000 mud aardappels,
  350 mud wintergerst  92 mud koolzaad
  925 mud haver  35 mud karweizaad
  165 mud groene erwten en capucijners
  678 mud paarden- en duivenbonen
  en verder onbenoemde hoeveelheden mosterdzaad,
  dederzaad (alias huttentut) en augurken.16

Met dank aan José Schenk die mij, enkele jaren geleden, notariële akten toestuurde waarin Grietje Volkers de Vries 
de 16 blokken tienden verpacht, en aan John Dehé die van het aangeleverde artikel een leesbaar verhaal maakte.

1   Over het tiendrecht: Kosters, J. 1899, Het oude tiendrecht, Proefschrift Leiden
2    Zanden, J.L. van, 1984, ‘Tienden als bron voor de geschiedenis van de landbouw in Nederland in de achttiende 

eeuw (1650-1810)’, in: A.A.G. Bijdragen, 1984; Vol. 24. pp. 131-162.
3   V.S.E. Falger, C.A. Beemsterboer en A.J. Kölker, 2012, Nieuwe Kroniek van de Beemster, Alphen aan de Rijn
4    Waterlands Archief, Purmerend. Toegang 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beem-

ster, Financiën, Tiendrecht, inv. 374
5    NL-PmWA, 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beemster, Financiën, Tiendrecht, inv. 376
6    NL-PmWA, 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beemster, Financiën, Tiendrecht, inv. 374
7   NL-PmWA, 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beemster, Financiën, Tiendrecht, inv. 375
8    Regionaal Archief Alkmaar, 0878 Notarieel Archief van Alkmaar, 1550-1925, Samuel Anthony de Moraaz, 1240 

scanoverzicht 836
9   NL-PmWA, 0713 notarissen ter Standplaats Beemster, inv. 213      
10  NL-PmWA, 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beemster, Financiën, Tiendrecht, 

inv. 376
11 te raadplegen op internet
12  NL-PmWA, 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beemster, Financiën, Tiendrecht, inv. 378
13 idem
14  NL-PmWA, 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beemster, Financiën, Tiendrecht, inv. 377 
15  NL-PmWA, 0205 Polder- en Dorpsbestuur Beemster, 1607 - 1934, Polder de Beemster, Financiën, Tiendrecht, inv. 378
16  NL-PmWA, 0131 Gemeente Beemster 1795 - 1929, verslagen van De toestand der gemeente Beemster, inv. 329 

1861-1866
17  Koopman, L., 2010, ‘De toestand van de landbouw in de Beemster, 1854 - 1874’, De Nieuwe Schouwschuit, 8e 

jaargang, Middenbeemster

van de boeren en tuinders en uitgaven, de 
betalingen aan de tiendeigenaren.15

Met zoveel grasland brachten de tienden 
in de Beemster voor de belastinginners 
niet veel op. Bouwland en warmoeziers-
grond maakten het enigszins goed. De 
enige lijst die ik kon vinden welke een 
overzicht geeft van de opbrengsten van de 
landerijen in de Beemster was van 1866, 
negen jaar na de vrijkoop: 

Vermenigvuldigd met de gemiddelde prij-
zen die de vruchten per mud op de jaar-
markt van de Beemster in 1852 opbrach-
ten geeft een totaal van ƒ 22103 –.17 Neem 
daar nu eens een tiende gedeelte van ... 

Meer dan ƒ 2000 van de opbrengst van 
hun landerijen hadden de boeren en tuin-
ders moeten afstaan aan de inners van de 
tienden. Dat was inderdaad ‘een onaange-
name last’.
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Overpeinzingen bij een vitaal monument: 
de Middenweg
V.S.E. Falger

Van eind april tot 20 mei 2022 werd de Middenweg in Middenbeemster van de Cor-
nelis ten Hoopestraat tot het Betje Wolff Museum ingrijpend gerenoveerd. Ook het 
kruispunt Middenweg-Rijperweg ging op de schop. Als bewoner aan het Marktplein 
en historisch geïnteresseerde kwam ik tijdens deze werkzaamheden oog in oog met de 
geschiedenis van dit stukje polder te staan. Eerst een terugblik.

Van meet af aan is de Middenweg de 
hoofdweg van de polder geweest en bij de 
kruising met de Rijperweg werd al even 
vroeg een dorp gepland, Middel Beem-
ster. In 1616 werd midden op het kruis-
punt een linde geplant die het 258 jaar, tot 
1874, zou uithouden. Van Berckenrode 
vereeuwigde de boom en directe omge-
ving in 1640 en ook later is deze centrale 
locatie meerdere keren afgebeeld. De bes-
te afbeelding is wel de topografische prent 
die C.E. Tersmitten in 1777 van Midden-

beemster maakte. De boom in het midden 
– die er overigens voor een 161-jarige niet 
erg fors uitziet – moet de linde zijn. Foto’s 
– dat had gekund – zijn niet bekend, wel 
van na 1900, dus zonder boom. Geert Hei-
kens en ik hadden er wel voor gevoeld om 
een nieuwe linde met leugenbankje neer 
te zetten, maar dat zal moeten wachten tot 
de rondweg om het dorp klaar is waarmee 
al het doorgaande verkeer kan worden 
geweerd. Iets voor een volgende renovatie 
in een idem generatie. 

Middenweg ter hoogte van de pastorie (rechts) en het kruispunt met de Rijperweg. De linde staat duidelijk in het 
midden. Tekening in dekverf over loodstift door C.E. Tersmitten, gedateerd 1777 (foto: Noord-Hollands Archief)
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De vraag die zich onvermijdelijk opdrong 
was van wanneer die klinkerlaag wel niet 
was. Het is bekend dat over het bestraten 
van de hoofdwegen Purmerenderweg, 
Rijperweg en Middenweg ruim vijf jaar is 
gepalaverd voordat in 1850 de aanbeste-
ding en feitelijke bestrating plaatsvond. 
Op 27 november 1850 reden twee schouw-
wagens met bestuursleden van het water-
schap van Purmerend naar Avenhorn en 
De Rijp. Retour in Purmerend deelden de 
commissieleden hun gunstige bevindin-
gen mede en kreeg aannemer A. Bakker 
de laatste termijn van de aanneemsom ter 
hand gesteld, te weten ƒ 20.000, --.

Hoe deze eerste bestrating eruit zag is 
niet in detail bekend. Was het een paar-
denpadje met aan weerszijden bestra-
ting om te voorkomen dat wagenwielen 
in de modder wegzakten, of waren het 
al straatwegen die breed genoeg waren 
om twee wagens elkaar te laten passe-
ren? Waarschijnlijk het laatste. Op foto’s 
rond 1900 is een brede bestrating van de 
Rijperweg duidelijk herkenbaar. Van de 
Middenweg voorbij de bebouwde kom 
richting Avenhorn zijn mij geen echt 
oude opnamen bekend.

De Middenweg ten noorden van het kruis-
punt, dus richting Avenhorn, had onder de 
asfaltlaag van zo’n 10 tot 12 cm letterlijk nog 
een onderlegger. Op een gegeven moment 

werd de nog  complete klinkerweg met een 
shovel ‘opgerold’. De duizenden stenen wer-
den per vrachtwagen afgevoerd en zouden 
volgens de opzichter verkocht worden. 

Na het verwijderen van de asfaltlagen wordt de oude klinkerbestrating van de Middenweg ter hoogte van Chinees 
restaurant Nieuw Me Wah in Middenbeemster rigoureus ‘opgegraven’
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Waarover opmerkelijk genoeg ook wei-
nig bekend is, is de asfaltering van de 
Beemster wegen. In de Nieuwe kroniek 
van de Beemster wordt in 1935 melding 
gemaakt van de asfaltering van de Pur-
merenderweg tussen Purmerend en de 
Volgerweg. Latere ingrepen op andere 
wegen zijn niet vastgelegd, maar heb-
ben natuurlijk wel plaatsgevonden. Om 
ons tot Middenbeemster te beperken: wie 
weet wanneer de Middenweg binnen de 
bebouwde kom is geasfalteerd? De Rij-
perweg, gedeelte Mauritsstraat – kruis-
punt, werd in 2001 met klinkers opnieuw 

bestraat en heringericht zoals we die nu 
nog steeds kennen. Ruim een jaar later 
werden de visueel aardige ‘punaises’ in 
het wegdek weer weggehaald omdat het 
zware verkeer te veel trillingen voor de 
aanliggende huizen veroorzaakte. Maar 
hoe zag dit wegdek er uit vóór 2001?

Al met al is de kans groot dat de klin-
kerbestrating van de Middenweg ten 
noorden van het kruispunt nog uit het 
midden van de 19e eeuw stamde. De ste-
nen zelf zullen waarschijnlijk wel een of 
meer keren opnieuw gelegd zijn en het 

is onwaarschijn-
lijk dat de klinkers 
niet hergebruikt 
zijn. Bij de jong-
ste renovatie bleek 
wel dat het kruis-
punt zelf en het 
stuk Middenweg 
ten zuiden daar-
van geen klinkers 
meer bevatten 
maar alleen een 
ondergrond van 
steenslag hadden. 

Links stratenmakers van het waterschap aan het werk, locatie en jaar onbekend (links A. Bierhaalder, rechts 
Hartog, op de achtergrond de moeder van P. Kemp). Rechts de vroeg overleden dochter van Simon Beets en 
Trijntje Meurs staande op de beklinkerde Middenweg schuin voor wat nu restaurant ‘Alles met Liefde’ is (jaar 
onbekend)         (foto’s collectie HGB, oorspronkelijk van Andries de Vries, via J. de Groot)

Drie klinkers uit de Middenweg, duidelijk onregelmatig van vorm. Negentiende-eeuws?
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Bij het weghalen van die steunlaag ging 
men tot de zwartblauwe meerbodemklei, 
naar schatting een halve meter onder het 
voormalige wegdek. Een half uur later 
was ook dat stuk geschiedenis weer aan 
het oog onttrokken door het mengsel 
van steenslag en grof zand dat naar vers 
cement rook. De aanvechting wat in die 
zwarte gaten te gaan graven heb ik toch 
maar weerstaan; het werk ging continu 
door en drie dagen later snelde het ver-
keer al weer over de Middenweg en het 

kruispunt of er niets was gebeurd. Ik heb 
mij door de opzichter laten vertellen dat 
het midden van het kruispunt 18 cm hoger 
ligt dan wat verderop op Midden- en Rij-
perweg. Niet zichtbaar met het blote oog, 
maar wel zo verstandig om aquaplaning 
door hardrijders te voorkomen. Een res-
tauratie kunnen we deze ingreep niet 
noemen, wel grondige nieuwbouw op 
een historisch traject. Chapeau voor de 
mannen en één vrouw die dit zo snel voor 
elkaar kregen.

Zuidelijke Middenweg-
aftakking van het kruis-
punt met de Rijperweg 
tijdens de renovatie. De 
ondergrond heeft grote 
zwartblauwe vlakken: 
de bodem van het voor-
malige meer. De vracht-
wagen staat op het punt 
waar vroeger de linde 
stond; de nieuwe steen-
slaglaag is daar al 
gelegd

Net was het asfalt op het 
kruispunt en de westelijke 
tak van de Rijperweg gelegd 
of er brak een onweersbui 
los. Helse stoomtaferelen 
op 19 mei 2022 
             (foto’s V.S.E. Falger)
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Van boerenzoon tot wasfabrikant
Jack Otsen

Bovenstaande titel is ontleend aan het jubileumboek van Paramelt, een chemische fabriek 
die z’n oorsprong vond in Middenbeemster en na enkele omzwervingen tegenwoordig 
huisvesting heeft gevonden in Heerhugowaard. Het bedrijf dat zich in 2022 afficheert als 
‘a global leader in specialty waxes’ is in 1898 gestart vanuit een woning aan de Middenweg. 
De vader was veehandelaar Hein de Wit en zijn zoon heette Dirk (1873-1943).

Dirk was niet in de wieg gelegd voor het 
boerenbedrijf, wel onderhield hij de wagens 
en het paardentuig van zijn vader. Hij 
gebruikte hiervoor vet van walvistraan en 
raap- en lijnolie van respectievelijk kool- 
en vlaszaad. Dat moest beter kunnen, vond 

deze ondernemende uitvinder. In de keuken 
van het ouderlijk huis experimenteerde hij 
met moderne grondstoffen (zoals paraffine, 
vaseline en bijenwas) in de potten en pan-
nen van zijn moeder. Hier ontstond de Eerste 
Noord-Hollandsche Olie- en Smeerfabriek.

Middenbeemster, van links naar rechts: de gemeentesecretaris, Dirk de Wit, Hein de Wit, Jan Hogetoorn en een 
fabrieksknecht. Jan Hogetoorn werkte in 1928 vijftig jaar bij de familie De Wit en ontving hiervoor de zilveren 
eremedaille van de orde Oranje Nassau

Het ouderlijk huis (rechts) aan de Rijperweg Het huis met vernieuwde voorgevel, thans nr. 58, dro-
gisterij Jonker
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en was in 1900 en 1902 aanwezig op  land-
bouwtentoonstellingen, terwijl hij in 1909 
een vergulde zilveren medaille won op een 
middenstandtentoonstelling in het Paleis 
voor Volksvlijt in Amsterdam. Trots ver-
toonde hij het beeldmerk op zijn briefpa-
pier: een paardenkopje met een gevleugeld 
wagenwiel, geflankeerd door de prijsme-
dailles. Dirk voerde ook een retoursysteem 
in. Afnemers leverden hun lege blikjes in en 
kregen deze weer gevuld terug.
        In 1907 deponeerde Dirk zijn poets- 
en smeermiddelen onder de naam Bataaf. 
De fabriek heette voortaan Nederlandse 
fabriek van Wasproducten De Bataaf, 
later de Chemisch-Technische fabriek De 
Bataaf. In 1909 verhuisde het bedrijf naar 
Purmerend, eerst naar de Beemsterburg-
wal, vanaf 1911 in een voormalige pasto-
rie aan de Weerwal. Werknemer Jan Hoge-
toorn verhuisde mee en werd magazijnchef 
voor een loon van acht gulden in de week. 
Het personeel bestond verder uit drie jon-
gens tussen de 
12 en 16 jaar, 
die één gulden 
per week ver-
dienden. Het 
werk bestond 
voornamelijk 
uit het men-
gen van diver-
se ingrediën-
ten in grote 
ketels, die op 
gascomforen 
werden ver-
warmd.
 

De benodigdheden kocht hij bij apothe-
ker Jürgens in de Peperstraat. De vervaar-
digde poetsmiddelen beproefde hij op de 
wagens en het tuigage van zijn vader, die 
als vrachtrijder met paard en wagen de kost 
verdiende. Dirks producten vonden gretig 
aftrek en hij kreeg steeds meer klanten 
voor zijn leder-, wagen- en hoevensmeer.  
In 1898 maakte hij van zijn liefhebberij een 
beroep. In blikken bussen en blikjes bracht 

hij zijn oliën en 
vetten aan de 
man. Later werd 
het assortiment 
uitgebreid met 
schoensmeer en 
poetsmiddelen 
voor het interi-
eur.

Naast uitvinder 
was Dirk een uit-
gekiende zaken-
man. Hij adver-
teerde in kranten 
en tijdschriften 

Briefhoofd

Reclameplaat

Weerwal nr. 8
Bataaf, reclame voor schoen-
smeer
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Onder de nieuwe naam ontwikkelde het bedrijf 
zich naar een groothandel met klanten als win-
keliers, stalhouderijen en het vrachtrijdersbe-
drijf Van Gend en Loos. In de geest van de tijd 
leverde Dirk de Wit olie aan automobielbedrij-
ven en andersoortige transportmiddelen in de 
landbouw. Sommige gepatenteerde merken 
verschenen onder handelsnamen op de markt: 
Superior, De Glimkoning, Edelglans en Black 
Boy. Voor kaasboeren ontwikkelde hij kaaswas 
om uitdrogen en schimmelen tegen te gaan.

Het briefhoofd van de fabriek vermeldde niet 
alleen de verschillende onderscheidingen en prij-
zen maar ook de tekst: Leverancier aan H.M. de 
Koningin. Ondanks verzoeken aan de Commis-
saris van de Koningin lukte het Dirk niet om zijn 
fabriek het predicaat Hofleverancier van Hare 
Majesteit te laten voeren. De opperstalmeester 
van de Koningin reageerde negatief: hij vond ‘de 
zaak van te weinig omvang en te jongen datum.’
In 1920 werd de zaak een naamloze vennootschap. 
Behalve producent werd De Wit een importbedrijf 
van ruwe wassen. Na veredeling werden deze als 
halffabricaten geleverd aan binnen- en buiten-
landse industrie. In 1932 verhuisde het bedrijf 

naar Rijswijk. 
Hiermee eindigde 
de Beemster-Pur-
merendse episode, 
hoewel na de ver-
huizing nog een 
deel van de produc-
tie in de Marktstad 
bleef. Meesterknecht 
Nico Jonk startte 
in 1933 een eigen 
bedrijf. Met behulp 
van overgeschreven 
recepten begon hij 

zelfstandig kaaswas te maken. Achter café Heiloo 
in de Koestraat vervaardigde hij ook montaanwas 
voor carbonpapier en speciale wassen voor de cos-
metische en tandtechnische industrie.
Met zijn Jonkwas werd hij een geduchte con-
current van De Wit. Over en weer hielden zij 
elkaar in de gaten. De Wit was zeer beducht voor 
bedrijfsspionage. Het was namelijk niet de eerste 
keer dat werknemers met zijn geheime receptu-
ren aan de haal gingen. Al in 1920 maakte een 
lokale krant melding van diefstal van fabrieksge-
heimen. In 1938 kwam de jongste zoon Nico de 
Wit in de zaak en hij nam na het overlijden van 
zijn vader in 1943 het roer over.
Na de oorlog werd de bedrijfsnaam omgezet in 
Was de Wit NV en vervolgens in Paramelt, eerst 
gevestigd in Rijswijk en Voorburg, sinds 1973 
in Heerhugowaard. De verdere geschiedenis 
van wat thans Europa’s grootste wasproducent 
is, valt te lezen in het jubileumboek dat bij het 
honderdjarig bestaan in 1998 verscheen.

Reclame voor kaaswas op een vloeiblad (1930)

Dirk de Wit (circa 1940)

Bron: 100 jaar Paramelt. Een eeuw in was 1898 – 1998. Uitg. Paramelt BV, Heerhugowaard, 1999

Fabrieksgebouw in Rijswijk (1932 – 1950) Fabrieksgebouwen Heerhugowaard (1973)
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‘Het Geheim van de Beemster molens’
Dat het Beemstermeer in de 17e eeuw is drooggemalen met behulp van molens is bij vrijwel iedereen bekend. 
Maar hoe werkten die molens? Welke techniek werd er toegepast? En vooral: waar stonden die molens? De 
nieuwe tentoonstelling in het Agrarisch Museum Westerhem geeft antwoord op alle vragen.

'Dineren bij Betje'
Dineren en conserveren in andere tijden. De nieuwe tentoonstelling in het Betje Wolff museum toont een kijkje in 
de 18e eeuwse keuken met prachtige serviezen en bijzondere objecten.

Mooie tentoonstellingen in beide musea
 Alle verdere informatie vindt u op:  www.historischgenootschapbeemster.nl
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Boeksignalement

John Dehé, 80 jaar PPRC. Een filatelistische tijdreis. Purmerend: Purmerender Post-
zegel Ruilclub, 2022; 8vo (24 cm), 132 pagina’s, zwart-wit en kleurenillustraties, ge-
brocheerd. Prijs € 10,00, te bestellen via johndehe@gmail.com

Zelfs wie niet in zijn jeugd aan postzegels heeft ‘gedaan’ zou alsnog zin daarin krijgen 
na het lezen van dit alleraardigste jubileumboek van de Purmerender postzegelclub die 
midden in de Tweede Wereldoorlog werd opgericht. De huidige voorzitter van deze 
club heeft al meerdere publicaties over de geschiedenis van de post in onze contreien 
op zijn naam staan en nu heeft hij ieder van die tachtig jaren met een voorval uit het 
verenigingsleven of een bijzondere filatelistische gebeurtenis in herinnering geroepen. 
Het resultaat is niet alleen een gevarieerde geschiedenis van deze bloeiende club, maar 
ook een inspirerende kennismaking met de zeer veelzijdige facetten van deze hobby 
die ten onrechte weinig aantrekkingskracht op de jeugd meer uitoefent. Verzamelen 
doen jongeren nog steeds, maar filatelie is meer dan dat. Het is ook geschiedenis 
beleven door middel van postale overblijfselen waarbij vooral geadresseerde en afge-
stempelde briefenveloppen, kaarten en eigen thematische voorkeur tellen. Hoe je aan 
die dingen kunt komen wordt in dit boek wel duidelijk gemaakt.

Maar wat heeft de Purmerender Postzegel Ruilclub met de Beemster te maken? Heel 
wat Beemsterlingen zijn lid van de vereniging en dat geldt ook voor inwoners uit 
andere gemeenten van Waterland. Bovendien blijkt de Beemster zèlf filatelistisch aan-
wezig te zijn in dit boek. Ik telde tien onderwerpen en afbeeldingen die met de polder te 
maken hebben en daar zijn de jaren 1999-2001 en 2003 met liefst vier postzegels heel 
opvallend aanwezig. Eén zegel, en wel de allereerste in Euro-waarde, heeft een afbeel-
ding van een polderlandschap dat John Dehé wist te herleiden tot de omgeving van fort 
Spijkerboor. Mooi is ook de anekdote over de postzegelverzameling van de Beemster 
huisarts Goosen. Die had in de oorlog contact met Walter Sandowski, de Ortskom-
mandant van Purmerend en ook een verwoed postzegelverzamelaar. Goosen, die ook 
actief was in het verzet, gebruikte zijn contact om de vaderlandse zaak te dienen. De 
collectie Duitse postzegels van dokter Goosen was wel bijzonder goed voorzien van 
zegels uit de oorlogstijd, het gevolg van ruilactiviteit tussen de twee heren. De PPRC 
werd in de oorlogstijd niet lastig gevallen door de bezetter maar uit dit boek blijkt niet 
dat Sandowski ook echt lid was van de club. En dokter Goosen?

Postzegelclubs als die van Edam/Volendam en Waterland (Monnickendam) hielden het 
niet vol als gevolg van dalende ledenaantallen en moeizame vervulling van bestuurs-
functies. De PPRC profiteerde daarvan maar leden krijgen er ook veel voor terug. De 
jeugd blijft wel achter – de laatste verwijzing naar die categorie dateert uit 1992 – maar 
de Grote Veiling is sinds 2006 het jaarlijkse levendige topevenement  Ga eens naar 
zo’n veiling om de sfeer te proeven en vergeet dan niet de voorafgaande kijkdag te 
bezoeken. Er is voor elke beurs wat te vinden en ruilen kan tijdens de clubavonden. 
Kortom, een springlevende vereniging met veel activiteiten en actieve leden. Dat is 
goed nieuws in een steeds individualistischer wordende samenleving.

V.S.E. Falger
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Reactie van lezers
Margreet de Reus stuurde het volgende berichtje:‟In het maartnummer 2022  van de 
Nieuwe Schouwschuit viel mij het volgende op. Bij het artikel Schenkingen zie ik dat 
er een diploma van Klaas Dobber ter ere van het 30-jarig bestaan van de tuinbouw-
vereniging, is geschonken. Wel verbaasd was ik hierover. Klaas Dobber was nl. mijn 
grootvader. Dit diploma heb ik lang geleden geschonken! In de tabel was de plek van 
de schenker leeg.”
Om het ‘raadsel’ op te lossen weet men nu wie de schenkster van dit diploma is, Mar-
greet de Reus-Kilsdonk, Avenhorn. Kleindochter van Klaas Dobber.

Meerdere lezers hebben ons verteld dat in het novembernummer 2021 op bladzijde drie 
niet Hogeboom maar J. Hogetoorn tot de oprichters van het HGB behoorde. 
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